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درمکتب امام

همراه صادق
یکی از آنان که بیش از همه احتمال انتقام جویی از من درباره او می رود احمد خمینی فرزند 

اینجانب است. اینجانب در پیشگاه مقدس حق شهادت می دهم که از اول انقلاب تاکنون و از 

پیش از انقلاب در زمانی که وارد این نحو مسائل سیاسی شده است از او رفتار یا گفتاری که بر 

خلاف مسیر انقلاب اسلامی ایران باشد ندیده ام و در تمام مراحل از انقلاب پشتیبانی نموده و در 

مرحله پیروزی شکوهمند انقلاب مُعین و کمک کار من بوده و است و کاری که برخلاف نظر من 

است انجام نمی دهد و در امور مربوطه چه در اعلامیه ها یا ارشادها بدون مراجعه به من تصرف 

و دخالتی نمی کند؛ حتی در الفاظ اعلامیه ها بدون مراجعه دخالت نمی کند.
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روحانیدستبالارادرتحولاتجهانیندارد!
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سرویس سیاسی - 
روزنامه زنجیره ای شرق در سرمقاله شماره دیروز خود به مشکلات فراوان پیش روی دولت دوازدهم از اقتصادی 

تا سیاست داخلی پرداخت و شیوه رایج رئیس جمهور یعنی ایجاد شوک برای خروج از بحران ها را ناکارآمد خواند.
در بخشی از این یادداشت آمده است: »خبري از حسن روحاني نیست. سکوت، لب فروبستن و سخن نگفتن گاه 
بهترین استراتژي است. باید از سکوت رئیس جمهور استقبال کرد و بر این نکته تاکید داشت که سخنراني هاي مدام 
و گاه تند و بي محابا از هر جنمي که باشــد، رفته رفته توان خود را از دســت مي دهد و بي مقدار خواهد شد. سیاست 
داخلي ایران چنان دگرگون شــده و روبه افول مي رود که با شــوک هاي موردي نمي توان آن را احیا کرد. شاید آنچه 

روحاني را به سکوت واداشته، پي بردن به ناکارآمدي همین شوک درماني است.«
در ادامه این یادداشت تصریح شده است: »شاید تدبیرِ سکوت براي بیرون رفت از وضعیت نامساعد اقتصادي و 
سیاسي بهترین راهکار باشد. اگرچه وضعیت سیاسي بسیار دستکاري شده و تشخیص سِره از ناسره دشوار مي نماید؛ 
اما دستکاري مجدد آن از سوي دولت براي پایان دادن به انتقادات و اعتراضات دردي را دوا نمي کند و صرفا به تاخیر 
انداختن تنش هاي بنیان کن است. در جبهه هاي نبرد هم زماني فرا مي رسد که باید چشم در چشم مرگ ایستاد و 

از آن نهراسید.«
سردبیر شرق در این سرمقاله افزوده است: »هیچ رزمنده اي تا ابد نمي تواند پشت خاکریز بماند. خاکریزها براي دفاع 
و هجوم به وقت مقتضي هستند. اکنون دولت روحاني پشت خاکریزهاي خود زیر آتش سنگین مشکلات اقتصادي و 
سیاسي قرار دارد و براي دفاع از خود کم نمي گذارد. وزیرانِ او، علي ربیعي، عباس آخوندي و محمود حجتي توانستند 

دوباره به کابینه بازگردند.«
 نویسنده در بخش دیگری از یادداشت خود آورده است: »دشواری های دولت روحانی روزبه روز افزون تر می شود. 
معلوم نیســت تغییرات و تحولات ضدایرانی در کابینه ترامپ چقدر اثر ســوء بر عملکرد دولت دارد و آیا بیش از این 
هژمونی ناشی از برجام را در ایران و جهان تضعیف خواهد کرد. ناگفته پیداست که در این منازعه حسن روحانی به 
 دلیل جایگاهش در مســائل جهانی و منطقه ای دســت بالا را ندارد و به  یقین ابتکار عمل در دست او نیست. هرچه 
هست و هر مقدار که رئیس جمهوری در مسائل منطقه ای و جهانی نقش داشته باشد، این نکته قابل اغماض نیست 

که فرمانده اوست.«
درباره یادداشــت روزنامه زنجیره ای شرق گفتنی های فراوانی است، نخست آنکه دولت و شخص رئیس جمهور 
اختیارات فراوانی داشــته و قانون اساســی این اختیارات را به او داده اســت تا از آن برای حل مشــکلات نهایت 
اســتفاده را ببرد، اگر دولت و رئیس جمهور فاقد توان حل این مشــکلات بوده اند این ناتوانی در یک روز و ســاعت 
مشــخص نشده اســت، روزنامه های زنجیره ای در سال گذشــته و در ماه های منتهی به انتخابات از دولت مستقر 
دفــاع کرده و همچنین برای پیروزی آن در انتخابات اردیبهشــت 1396 نهایت تلاش خود را مصروف ســاختند، 
 اگــر رئیس جمهور اختیاراتی نداشــت و قادر به حل مشــکلی نبــود این همه تلاش برای دســتیابی به هیچ چرا 

صورت گرفت؟ 
نکته دوم آنکه با زل زدن به روی مردم و منتقدین و سکوت کردن و یا فریاد کشیدن و به قول روزنامه زنجیره ای 
شرق شوک درمانی مشکلی حل نخواهد شد، دولت نیازمند عزم و روحیه مدیریت جهادی است که ظاهرا نه عزمی 

برای آن موجود است و نه روحیه ای!
نکته سوم اینکه دولت بایستی چنان مدیریت و برنامه ریزی کند که آمد و رفت مسئولین و سیاستمداران خارجی 
تاثیری در شکست و موفقیت برنامه های او نداشته باشد، روزنامه شرق تغییر و تحولات دولت ترامپ را دارای اثر 
فراوان بر عملکرد دولت دوازدهم می شمارد و جای سؤال اینجا است که چرا بایستی این گونه باشد؟ سردبیر شرق 
اذعان می کند که دولت روحانی دست بالا را در تحولات جهانی ندارد و کسی که دست بالا را ندارد طبیعی است 
که سیاست های سیاستگذاران را اجرا کند نه اینکه خود سیاستگذار بوده و نظرات خود را به جهانیان تحمیل نماید.

انتقادها به دولت دوازدهم نیز در چند ســال گذشــته از این روی بوده است که چرا تیم مذاکره کننده هسته ای 
آن چنان منفعل بوده اند که امروز با گذشــت بیش از دو ســال از اجرایی شدن برجام همه تعهدات ایران عملی شده 

و هیچ به دست نیاورده ایم، تحریم ها سر جای خود مانده و علاوه  بر آن بر شدت و حدت آن نیز افزوده شده است!
در این زمینه گفتنی های فراوان دیگری نیز هست که چون در حوصله این نوشتار نیست از آن می گذریم.

سؤالاتیکه»اون«میتوانداز»ترامپ«بپرسد!
روزنامه شرق در یادداشتی به مذاکرات احتمالی رئیس  کره شمالی با ترامپ پرداخته و سؤالاتی را که »اون« می تواند 

از رئیس جمهور آمریکا در این مذاکرات و گفت و گوها بپرسد را ردیف کرده است!
این سؤالات عبارتند از؛ 

1- اگر ما براي توقف ساخت و آزمایش موشک هاي قاره پیما و فراورده هاي هسته اي در کشور من به توافق برسیم، 
آمریکا چه تضمیني خواهد داد که فردا شما )آمریکا( یا ژاپن به کره شمالي حمله نکند؟

2- اگر داشــتن موشــک قاره پیما خطرناک است، آیا ایالات متحده هم موشک هاي موجود خود را نابود خواهد 
 کــرد یا مي خواهــد برتري خود را به عنوان یک ابَرَقدرت حفظ کند؛ اما مانع آن شــود که مــا بتوانیم از خودمان 

دفاع کنیم؟
سؤالات به حقی که رهبر کره شمالی می تواند از رئیس جمهور آمریکا بپرسد همان هایی است که مدعیان اصلاحات 
همواره از پذیرش و فکر کردن به آن اجتناب کرده اند، در ماه ها و سال های گذشته همواره روزنامه های زنجیره ای از 
مذاکره بر سر توان دفاعی کشور با غرب و به ویژه آمریکا سخن گفته اند تا تحریم ها برداشته شود فارغ از اینکه طبق 
برجام قرار بود تحریم ها برداشته شود و هر روز بر میزان آنها افزوده می شود چه تضمینی وجود دارد که ایران از توان 
نظامی دفاعی مشروع خود برای جلب رضایت طرفین زیاده خواه غربی بگذرد و همچون ابتدای انقلاب مورد هجوم 

دشمنان منطقه ای و بین المللی قرار نگیرد؟! 
آیا در آن زمان روزنامه های زنجیره ای و مدعیان اصلاحات از اربابان غربی خود خواهند خواست که از ایران دفاع 

کنند یا به کناری خواهند خزید تا منتظر نتیجه جانفشانی فرزندان این میهن باشند؟!
سوءاستفادهبعدازفوتهاشمیبرایابقاییکمدیرمستعفی!

به دنبال استعفای شهردار تهران و با وجود آنکه محسن هاشمی رئیس  شورای شهر از بیماری جدید نجفی به 
عنوان علت استعفای او یاد کرده و بسیاری از اصلاح طلبان نیز به استقبال این استعفا رفته اند روزنامه زنجیره ای آرمان 

در شماره دیروز خود این استعفا را محکوم کرده و آن را برخلاف مرام مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی خواند!
مدعیان اصلاحات همواره از مرحوم هاشــمی برای رســیدن خود به اهداف سیاسی و جناحی خود سوءاستفاده 
کرده اند، از دوره اصلاحات که هاشمی را عالیجناب سرخپوش می خواندند و چنان بر او فشار وارد کردند که »آقا سی« 
شد و از مجلس ششم کناره کشید تا در سال های بعد که آن مرحوم را پدر معنوی خود خواندند و امروز که پس از 

فوت نیز دست از سر او برنداشته و سوءاستفاده را ادامه می دهند!
روزنامه آرمان نوشته است: »بازهم بوی دوری از مرام آیت ا... هاشمی می آید؛ چه آقای محمدعلی نجفی که به سادگی 
از شهرداری تهران استعفا می دهد و چه آنها که دست افشان در شورای شهر تهران به استقبال آن می روند و نام شهردار 
بعد را زمزمه می کنند. پس چرا هیچ دفاع قاطعی از نجفی نمی کنید؟ چرا یکصدا نمی گویید شهردار تهران بخواهد 
هم نباید برود؟ واقعا اگر آیت ا... هاشمی زنده بود، به شما چه می گفت؟ آیا نمی گفت یکصدا از نجفی حمایت کنید؟«

گفتنی است روزنامه شرق در شماره روز پنجشنبه گذشته خود طی گزارشی با عنوان »دلایل یک استعفا« علت 
اصلی استعفای محمد علی نجفی شهردار تهران را مخالفت ها و فشارهای چندماهه اخیر از سوی جریان کارگزاران 
عنوان کرد و نوشــت: »او پیش تر برای رفتن به دولت پیشــنهاد شده بود اما همین جریان سیاسی کارگزاران در 
همراهی با اصلاح طلبان او را به عنوان گزینه شــهردار تهران مطرح کرد و جلو انداخت... او همین چند هفته قبل 
در گفت وگویی با  اشاره به فشارهای پیدا و پنهان بر شهرداری تهران صراحتا گفت: »اما من ایستاده ام«، ولی خبر 
اســتعفایش را به شــکل غیررسمی در شب شلوغ و پرکار چهارشنبه سوری پخش کردند و در نهایت روز گذشته 
اعضای شورا که مدعی شفافیت هستند، بعد از سکوت و دور زدن و فرار از رسانه ها، بالاخره خبر را تأیید کردند.«

شرق همچنین نوشته بود: »با این اتفاق اصلاح طلبان در عمل نشان دادند که در تحقق شورا و شهرداری یک دست 
و همکاری مشترک با هم، نه تجربه ای دارند و نه تلاشی در این جهت می کنند. به نظر می آمد که ناکامی شورای اول 
و ازدست دادن فضای سیاسی و اجتماعی جامعه در این سال ها برای اصلاح طلبان درس قابل توجهی داشته اما شواهد 
عکس این موضوع را نشان می دهد و اختلافات و فشارهای درونی این جریان قوزبالاقوز مشکلات بیرونی شده است«.
با این وجود مشخص نیست وقتی ناکارآمدی نجفی در مدیریت شهرداری به استعفای او منتهی شده و اختلافات 
درون گروهی جریان اصلاحات در این زمینه هویدا گشته است چرا عده ای می خواهند کاسه کوزه شکست های خود 

را بر سر دیگران بشکنند!
دلاردهنرخیشد!

روزنامه بهار در گزارشی به نرخ دلار پرداخت و با  اشاره به اینکه »دلار ده نرخه شده است« نوشت: نرخ رسمی 
در بودجه 33۰۰ تومان، مبادله ای 3۷۵3 تومان، رسمی موزون سنا ۴۴9۵ تومان، رسمی تزریقی به صرافی ها ۴۷۸۵ 

تومان و فروش صراف به مردم ۴۸۰۰ تومان؛ تنها چند نرخ کنونی در بازار هستند. 
در ادامه این گزارش آمده اســت: صرافی های غیرمجاز در ســطح شهر هنوز نفس می کشند و بازار ارز همچنان 
متشــنج اســت. کسی ارز نمی خرد و نمی فروشد و فقط بساط دلالی ها گسترده تر شده است. اکنون دلار حدودا 1۰ 
نرخی شده است. دلار که دولت یازدهم وعده داده بود تک نرخی شود، در شرایط کنونی ده نرخی شده است؛ ضمن 
اینکه، بالا بردن نرخ سپرده از 1۵ به 2۰ درصد، هر چند برای یک مدت زمان دو هفته ای، تمام نظم بازارهای مالی 
به هم خورده و هزینه گزافی به سیستم پولی پوسیده کشور تحمیل شده است؛ به این معنا که حتی در بورس هم، 

نرخ برخی اوراق به 2۴ درصد رسیده است.
این گزارش می افزاید: »گشت و گذاری میدانی حکایت از آن دارد که اکنون حدود ده نرخ برای دلار در شهر تهران 
وجود دارد و در مبادلات رسمی و غیررسمی محل اعراب و توجه قرار می گیرد. بر این اساس، نرخ رسمی بودجه 33۰۰ 
تومان، نرخ رسمی بانک مرکزی 3۷۵3 تومان، نرخ مسافری توریستی ۴۴۸۰ تومان، نرخ رسمی موزون سنا ۴۴9۵ 
تومان، نرخ رسمی تزریقی به صراف ۴۷۸۵ تومان، نرخ فروش رسمی صراف به مردم ۴۸۰۰ تومان، نرخ فروش در کف 
بازار ۴۸۵۰ تومان، نرخ فروش رسمی صراف بدون ثبت در سنا ۴9۰۰ تومان، نرخ فروش حواله شرکتی ۴۸6۰ تومان 
و نرخ فروش حواله شخصی ۴92۰ تومان است. اکنون بسیاری از بازارها به خاطر همین تلاطمات ارزی، تحت الشعاع 

قرار گرفته اند و نرخ های عجیب و غریبی در آنها اعمال می شود.«

انسانیتانسان،بهشکرنعمتاست
عَمِ فَلَا تنُْفِرُوا«؛  وجودمبارک امیرمومنان)ع( فرمود:»إذَِا وَصَلتَْ إلِیَْکُمْ أطَْرَافُ النِّ
کْرِ«؛هنگامی که مقدمات  رُوا« هم ضبط کردند. »فَلَا تنُْفِرُوا أقَْصَاهَا بقِِلَّةِ الشُّ برخي ها »تنَُفِّ
نعمت ها به شما روی آورد ادامه آن را به واسطه کمی شکرگذاری از خود دور نسازید.

)1( فرمود: اگر یک سلســله نعمتي به شما رسید، این سلسله ادامه دارد. همین که 

بخشي از نعمت به شما رسید، مبادا مغرور بشوید واین را بیجا صرف بکنید و گرنه آن 
بقیه سلسله نخواهد آمد. تشبیهي که حضرت کردند، فرمودند این مرغ هاي هوایي را 
مي بینید؟ این مرغ ها چه در هوا پرواز کنند، چه روي آب بنشینند، فردي از این مرغ ها 
که وقتي روي دریا مي نشیند یا روي قله اي مي نشیند یا روي مزرعه اي مي نشیند، بقیه 
این رمه هم به دنبال او مي آیند. اینها با هم هستند. فرمود: نعمت ها مثل سلسله این 
پرنده هاست؛ اگر چند تا پرنده نعمت به کنار سفره شما آمد، شما ناشکري نکنید که 
بقیه برمند! »نفَْر«؛ یعنی کوچ کردن. این »نفَْر« یک »نفَْر« اخلاقي و اجتماعي است 
که وجود مبارک حضرت امیر بیان کرده است. دو تا »نفَْر« در قرآن کریم بیان شده؛ 
یک »نفَْر« نظامي ، یک »نفَْر« فرهنگي فقهي؛ آن نفر نظامي همین است که فرمود: 
)فَانفِرُوا ثبَُاتٍ أوَِ انفِرُوا جَمِیعاً()2( در برابر دشمن یا ثبُه ثبُه، گروه گروه حمله کنید؛ یا 

اگر خطر بیشتر شد یکسره حمله کنید، یکسره دفاع کنید.
یک »نفَْر« فرهنگي، فقهي اســت که در سوره مبارکه »توبه« آمده است: )فَلوَْ 
لاَ نفََرَ مِن کُلِّ فرِْقَهًْ مِنْهُمْ طَائفَِهًْ()3( چرا گروه گروه، به حوزه هاي علمي نمي روند که 
فقیه بشوند و برگردند به شهرشان و جامعه خودشان را انذار کنند؟ چون کسي که 
از یک شهر است، ممکن است مردم آن شهر قدر او را ندانند، ولي اثرش در آن شهر 
بیش از انسان غریب است. انسان غریب را نمي شناسند؛ ولي این عالمِ، این روحاني 
که از خود آن شهر است، پدر او، جدّ او همه را مي شناسند سوابق او را مي شناسند، او 
وقتي سخنراني مي کند یا امامت جمعه یا جماعتي را به عهده  دارد حرف او اثربخش تر 
اســت؛ لذا فرمود: اینها دســته دسته از شهر و روستا حرکت کنند بیایند در مراکز 
علمي، وقتي فقیه شدند و عالم شدند و به دستور دین آگاه شدند و عمل کردند، به 
شهرهاي خودشان برگردند. این یک »نفَْر« فرهنگي فقهي است که قرآن کریم در 

قبال آن »نفَْر« نظامي بیان کرده است.
شکر نعمت؛ تداوم بخش بقیه نعمت ها

امــا این »نفَْر«ي که وجود مبارک حضــرت امیر بیان مي کند مي فرماید: این 
سلسله نعَِم، مثل این دسته هاي پرنده اند؛ این دسته هاي پرنده اوّل چند نفر مي آیند 
اینجا مي نشینند، بقیه به دنبال او مي آیند. اگر اینها احساس کردند که اینجا خطر 
هست، فوراً برمي خیزند. وقتي اینها برخاستند، آن دنباله نعمت ادامه ندارد، آنها دیگر 
نمي آیند. فرمود نعمتي که دارد مي آید؛ حالا یا فرزندان خوب اســت، یا علم خوب 
است، یا مال حلال است، نعمتي که دارد مي آید، شما اینجا دیگر دام ننهید، اینها را 
بند نکشید، اینها را در راه خلاف صرف نکنید، تا آن ادامه نعمت بیاید. فرمود: یک 
مقدار نعمتي که به شــما رسید، این طلیعه یک گروه است، شما قدر این را بدانید 
به جا مصرف کنید، شکرگزار باشید تظاهر به نعمت بکنید، شما حق اینها را ادا کنید، 

بقیه سلسله نعَِم ادامه پیدا مي کند.
خدا مرحوم علامه طباطبایي را غریق رحمت کند! فرمود ما چهارده نسل است 
که روحاني هســتیم. این سلسله نعَِم است. کم توفیقي نیست که آدم چهارده نسل 
عالمِ بپروراند. این مخصوص یک گروه خاصي نیست. اگر کسي خدا به او توفیق داد 
روحاني شــد ،درســي خواند، به علم صائب و عمل صالح رسید، کاری کند که این 
نعمت در خاندان او باشد. در فرزندان او، دودمان او، این نعمت ادامه داشته باشد، چرا 
حالا ما ناشکري بکنیم که بقیه این پرنده هاي الهي برمند و نیایند!؟ فرمود:اگرکمتر 

شکرگزاري بکنید، بقیه این قافله مي رمند و نمي آیند.
شکر نعمت، عامل پیشرفت انسان

دْبیِرِ«؛حوادث و امور،  فرمــود: »تذَِلُّ الْمُُورُ للِمَْقَادِیرِ حَتَّی یکَُــونَ الحَْتْفُ فيِ التَّ
تســلیم تقدیرهاست تا آنجا که گاه مرگ انسان در تدبیر )و هوشیاری او( است.)۴(؛ 
ما بندگان خدا هستیم، همه امور را ذات اقدس اله آفرید و همه را هم او دارد اداره 
مي کند. وظیفه ما در برابر نعمت الهي شکر است. این تعبیرات نوراني حضرت، بیانات 
لطف آمیز آن حضرت است. اما آن بیان نوراني امام سجاد)ع( در اوّلین دعای صحیفه 
سجادیه گذشته از اینکه تعبیرات ادبي را به همراه دارد، یک مطلب عقلي را تفهیم 
مي کند. شــما این دعاي نوراني امام سجاد در این اوّلین دعاي صحیفه سجادیه را 
ملاحظه بفرمایید، عرض مي کند خدایا! همه نعمت ها از شماست، یک؛ راه شکر این 
نعمت را به ما آموختي، دو؛ و شکر نعمت سهم تعیین کننده اي در پیشرفت ما دارد، 
سه؛ اگر راه شکر را نیاموخته بودي و انسان ها شکر نمي کردند، »لخََرَجُوا مِنْ حُدُودِ 
« ، در چنین صورتي از حدود انسانیت به مرز بهیمیت تنزل  هًِْ  الْنِسَْانیَِّهًْ إلِيَ حَدِّ البَْهِیمِیَّ
مي یافتند. ببینید این دعاست. دعاي صحیفه سجادیه مثل خطبه نهج البلاغه کلمات 
عمیق عقلي را به همراه دارد. انســان را معرفي مي کند؛ یعني انســان حیوان ناطق 
نیست، انسان »حیوانٌ ناطقٌ حامد« است. حضرت عرض مي کند خدایا! اگر شکر را 
جامعه بشــري نمي آموخت و شکر نمي کرد، دیگر انسان نبود، فقط حیواني بود که 
« که  هًِْ حرف مي زد. اگر شــکر نباشد، »لخََرَجُوا مِنْ حُدُودِ الْنِسَْانیَِّهًْ إلِيَ حَدِّ البَْهِیمِیَّ

؛ آنها همچون چهارپایانند؛ بلکه گمراهتر!(.)۵( فرمودي: )أوُلئِکَ کَالنعَْامِ بلَْ هُمْ أضََلُّ
جنبه حیوانی انسان، یک حقیقت، نه تحقیر

تعبیرات روایي ائمه، مثل تعبیرات قرآن اهانت نیست، تحقیر نیست، اینها تحقیق 
است. اینکه فرمود: )إنِْ هُمْ إلَِاّ کَالْنعْامِ بلَْ هُمْ أضََلُّ سَبِیلا؛ًآنها مانند چهارپایانند بلکه 
بســی گمراهترند،()6( ظاهر آن تحقیر است؛ ولي این چنین نیست، تحقیق است؛ 
یعني واقعاً این حیوان است. سه، چهار تا راه دارد که انسان به این آیه دسترسي پیدا 
کند: یا چشم باطن پیدا کند تا باطن اینها را ببیند که چه هستند؟ یا نظیر آنچه را 
جِیجَ  وَ أقََلَّ الحَْجِیج«  که براي امام سجاد و امام باقر)ع( در صحنه عرفات »مَا أکَْثَرَ الضَّ
چقدر حاجی کم و سر و صدا زیاد است، )۷( و اینها پیش آمد اینها به اصحابشان نشان 
دادند، آن برکت برســد باطن افراد را ببینند! یا حرف ائمه)علیهم السلام( را گوش 
مي دهد که باطن بعضي ها حیوان است! یا چند روز صبر کند بعد از مرگ معلوم مي شود 
که چه کســي به صورت انسان محشور مي شود و چه کسي به صورت حیوان. این 
( تحقیق است. این بیان نوراني  تحقیر صِرف نیست، )إنِْ هُمْ إلَِاّ کَالنْعْامِ بلَْ هُمْ أضََلُّ
امام ســجاد این است که اگر کســي در کنار سفره خدا بنشیند؛ این نعمت ها فرق 
نمي کند، چه نعمت هاي ظاهري باشد مثل غذا و لباس و مانند آن، چه نعمت حقیقي 
باشد مثل چشم و گوش. اگر کسي این نعمت را بیجا مصرف کرده است: از محدوده 

انسانیت به محدوده حیوانیت تنزل می کند.
اینجا هم وجود مبارک حضرت فرمود در خیلي از موارد است که انسان برنامه ریزي 
مي کند؛ اما نمي داند که در تدبیر چه کسی هست. همه امور به این نیست که انسان 
حِیمِ«؛)۸( حْمنِ الرَّ فکر بکند، به ما گفتند فکر بکنید؛ ولي در آغاز بگویید: »بسِْمِ الَلهّ الرَّ

بگویید خدایا به نام تو من این کار را شروع مي کنم. آن وقت اگر مشکلی باشد، خدا 
وسیله فراهم می کند که آن مشــکل پیش نمی آید، یا در درون انسان »عَرَفْتُ الَلهّ 
سُبْحَانهَُ بفَِسْخِ العَْزَائمِ وَ نقَْضِ الهِْمَم « خداوند را به وسیله برَهم خوردن تصمیم ها و 
نقض اراده ها شناختم؛)9( در حیطه تصمیم گیری انسان اثر می گذارد، انسان از عزم خود 
برمی گردد، بعد معلوم می شود خوب شد این کار را نکرد یا در بیرون اثر می گذارد، 
جلوی آن مانع را می گیرد. فرمود تقدیر الهی قویتر از تدبیر ماســت. گوش های از 
کارها به تدبیر ما وابسته است، قسمت مهم آن به تقدیر الهی وابسته است؛ لذا اگر 
ذات اقدس اله مصلحت نبود یا در درون ما مانع ایجاد می کند که می شود: »عَرَفْتُ 
اللهَ سُبْحَانهَُ بفَِسْخِ العَْزَائمِ وَ نقَْضِ الهِْمَم «؛ یا در بیرون مانع ایجاد می کند که »وَ کَمْ 
مِنْ عِثَارٍ وَقَیْتَه  وَ کَمْ مِنْ مَکْرُوهٍ دَفَعْتَه «؛ چه بسیار از لغزش ها که مرا نگاه داشتی و 
چه بســیار ناپسندها که از من دور کردی؛ که در دعای نورانی »کمیل« فرمود. اگر 
ما این چنین باشیم، موحدانه بیندیشیم، یا از دو طرف ما را حفظ می کند یا لاأقل 
از یــک طــرف؛ یعنی یا هم از درون و هم از بیرون مــا را حفظ می کند یا از »احد 

الطرفین« ما را حفظ می کند.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( در جلسه درس اخلاق 
در دیدار با جمعی از دانشجویان و طلاب ، قم؛ 96/12/10 
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خوان حکمت روزهای یکشنبه منتشر می شود.

استاد برجســته درس خارج حوزه گفت: 
آقای رئیس جمهور هنوز به شبکه های اجتماعی 
خارجی دل بســته است، ایشــان در شورای 
عالی فضای مجازی نقش مثبتی در زمینه حل 

مشکلات شبکه های اجتماعی ایفا نمی کند.
این مرجع تقلید در دیدار معاون وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با تقدیر از فعالیت های انجام شده 
در این وزارتخانه، ابراز داشــت: باید خود و مردم را به 
این نکته توجه دهیم که فضاهای مجازی خارجی به 
قصــد قربت، حمایت بشــریت و کمک به مردم دنیا 

تأسیس نشده است.
وی افزود: این موضوع مانند سایر کارهای غربی در 
راستای حفظ منافع خودشان و دامی برای مردم است 
تا بتوانند حاکمیت خود را بر دنیا تثبیت کنند، غربی ها 
به کشــور کره می گویند که بمب اتم نداشته باشد تا 
برتری آنها حفظ شود، به ایران می گویند ایران نباید 
دارای موشک باشد تا به سلطه گری خود ادامه دهند.

این مرجع تقلید با بیان اینکه تمام فعالیت های 
غرب و استکبار برای حفظ برتری بر دنیا است، گفت: 
غــرب می خواهد که تمام دنیا برده او باشــند، قبلا 
استعمار به شکل بدون روتوش بود اما در حال حاضر 
استعمارهای فرهنگی و اقتصادی را در دستور کار دارند.
بــه گزارش فــارس، آیت الله مکارم شــیرازی با 
تأکید بر اینکه ماهیت غرب باید با مدارک، شــواهد 
و مســتندات در جامعه تبیین شود، ابراز داشت: اگر 
مردم ماهیت غرب را بدانند از آنها متنفر خواهند شد، 
واقعــا باید از غرب متنفر بود چون تنها به فکر منافع 

خود و افساد هستند.
اســتاد درس خارج حوزه خواســتار دسترسی 
آســان و ارزان به شــبکه های اجتماعی بومی شد و 
خاطرنشان کرد: دسترســی به شبکه های اجتماعی 
داخلی باید آســان، ارزان و سریع تر باشد، تنها اینکه 
بگوییم شبکه های اجتماعی ایرانی باید استفاده شود 
فایده ندارد، مردم باید عملا ببینند که حضور در این 

شبکه ها آسان، ارزان و سریع است.
وی با انتقاد از بی توجهی برخی مســئولان رده 
بالای دولتی به آســیب های شــبکه های اجتماعی 
خارجی، افزود: متأســفانه برخی از مسئولان رده بالا 
هنوز آسیب های شبکه اجتماعی آلوده خارجی را باور 
ندارند، آقای رئیس جمهور هنوز به شبکه های اجتماعی 
خارجی دل بسته است، ایشان در شورای عالی فضای 
مجازی نقش مثبتی در زمینه حل مشکلات شبکه های 

اجتماعی ایفا نمی کند.
آیت الله مکارم شــیرازی تأکید کرد: باید با دلیل 
و منطق به ایشــان توجه داد که اصرار بر شبکه های 
خارجــی با این وضعیت و عدم توجه به شــبکه های 
داخلی نوعی بردگی اســت و در شأن ملت ایران که 
دارای تاریخ کهن و عظمت هستند نیست، امروز ایران 
در منطقه حرف اول را می زند و رئیس جمهور آمریکا 
بیشترین دغدغه را درباره ایران دارد که معلوم می شود 
جایگاه ایران مهم است والا دیگران دغدغه نداشتند. 

استاد درس خارج حوزه گفت: باید مسئولان را متوجه 
کرد تا راه درست را انتخاب کنند، راه ما باید استفاده 
از شــبکه های داخلی باشد، کشــورهای دیگری هم 
هســتند که از این راه جدا شدند و شبکه های داخلی 

برای خود ایجاد کردند.
وی اظهار داشت: اینکه برخی دستگاه ها با وزارت 
ارتباطات همکاری نمی کنند برای این است که ضرورت 
آن را نمی دانند، باید فرهنگ سازی کرد تا ضرورت کار 
را متوجه شوند، در اغتشاشات اخیر از همین فضای 
مجازی برخی کارها را مدیریت کردند و اگر این فضا 
مدیریت نشــود باز هم می توانند این کارهای شوم را 
انجام دهند. این مرجع تقلید بیان داشــت: متأسفانه 
در این فضا دروغ و تهمت شــایع است و فساد وجود 
دارد، حل مشکلات شبکه های اجتماعی تنها بر عهده 
وزارت ارتباطات نیست بلکه همه وظیفه دارند، همه از 
جمله حوزه های علمیه و مراجع نیز باید کمک، تبلیغ 

و فرهنگ سازی کنند.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار معاون وزیر ارتباطات:

اصرار بر شبکه های اجتماعی خارجی
و عدم توجه به شبکه های داخلی نوعی بردگی است

رئیس سازمان محیط زیست گفت: شورای 
نگهبان موافقتنامه پاریس را برگشت داده که 
البته اشکالاتی هم وجود دارد و باید رفع شود.

به گزارش تســنیم، عیسی کلانتری در نشست 
خبری، درباره برنامه های ســازمان محیط زیست در 
حوزه بین الملل اظهارداشت: یکی از مهم ترین مسائل 
بحث موافقتنامه پاریس بوده است که شورای نگهبان 
آن را برگشت داده که البته اشکالاتی هم وجود دارد 

و باید رفع شود.
کلانتری افزود: خوشــبختانه گــروه بین الملل 
سازمان محیط زیست این موضوع را بررسی کرده و 
مشکلات موافقتنامه قابل رفع است چرا که در مورد 
12 درصد تعهدی که ایران داده است فقط می توانیم 
چهار درصد را اجرا کنیم و هشت درصد باقی می ماند 
که در حقیقت اشــکالات شورای نگهبان هم در این 
رابطــه به حق بوده و قابلیت اصلاح دارد، بدون آنکه 

مشکلی به وجود آید.
وی با بیان اینکه شــورای نگهبان بابت تعهدات 
منافع مالی و برخی مشــکلات دیگر ایراداتی را وارد 
دانسته بود، گفت: این توافقنامه قابلیت اصلاح را دارد 
و دستاورد بزرگی از نظر بنده محسوب می شود و ما 

نیز مشکلات مربوطه را حل خواهیم کرد.
فاصله سوخت مصرفی با شرایط ایده آل

رئیس سازمان محیط زیست درباره آلودگی هوا در 
کلانشهرها و تهران اظهارداشت: منشأ آلودگی هوا در 
فصل های مختلف تفاوت دارد، در فصل سرد بیشتر 
آلودگی هوا به ســوخت گازوئیل بر می گردد اما در 
فصل گرم همه عوامل در آلودگی هوا دخیل هستند.
کلانتری ادامه داد: حدود دو ماه پیش جلسه ای با 
مدیران عامل خودروسازان برگزار کردیم و دغدغه های 
خود را اعلام کردیم ؛ ســوخت مصرفی به ویژه بنزین 
در کلانشــهرها ارتقا یافته اما هنوز با شرایط ایده آل 
فاصله دارد و مســئولان ذی ربط نیز قول داده اند تا 
پایان برنامه ششم این شرایط محقق شود اما با سوخت 
غیراستاندارد و خودروی غیراستاندارد نمی توانیم هوای 

سالم و پاک داشته باشیم.
وی افــزود: وزارت صنعت و معدن قول داده که 
واحدهای تولید موتورهای برقی را هر چه ســریع تر 
راه اندازی کند چــرا که بخش بزرگی از آلودگی هوا 
به موتورســیکلت ها برمی گردد که البته تمامی این 
فعالیت ها ممکن است یک تا دو سال به طول بینجامد 
امــا در حال حاضر تقریباً همه بنزین های ما زیر یک 
درصد بنزن دارند که اســتاندارد آن هم همین یک 
درصد اســت اما در برخی موارد گوگرد ســوخت ما 

بالاتر ازppm۵۰ است.
عدم مشکل تولید تیلاپیا در کشور

رئیس ســازمان محیط زیست درباره ممنوعیت 
واردات تیلاپیا و پرورش آن در کشور گفت: در حال 
حاضر ۷/۵ میلیون تن تیلاپیا در جهان تولید و مصرف 
می شود بنابراین ما نیز بعد از ممنوعیت واردات، بحث 
تولید در کویر را مد نظر قرار داده ایم که تصور می کنم 

مشکلی نداشته باشد.
وی اظهارداشت: در حال حاضر تیلاپیا در عراق 
تولید می شــود و وارد هورالعظیم می شود و گونه ای 
بسیار مضر محسوب می شود و ما نباید با یک حرف 
کشــور را از یک منبع برحذر کنیم؛ سؤال این است 
کــه تیلاپیای تولیدی در بافق یزد از این اســتان به 
کجا می رود؟ در این استان که رودخانه وجود ندارد 
بنابراین به صورت سرپوشــیده که آسیبی به محیط 

زیست نمی رسد، تولید خواهد شد.
جای مردم باشم سوار خودروی داخلی 

با این کیفیت نمی شوم
رئیس سازمان محیط زیست گفت: وقتی رقابت 
نیست خودروساز به خود زحمت نمی دهد خودروی 
پاک تولید کند. ما در برخی موارد خلاف نسخه های 
بین المللی رفتار می کنیم از طرفی می خواهیم به هر 
قیمتی که شــده از دو تا خودروساز دفاع کنیم و به 
قیمت بسیار ارزان هم سوخت به آن می دهیم در حالی 
که همه جای دنیا سیاســت خودروی نسبتاً ارزان و 

سوخت نسبتاً گران است.
به گزارش فارس، کلانتری با بیان اینکه من اگر 
جای مردم باشم سوار خودروی داخلی با این کیفیت 
نمی شــوم، افزود: تأمین کننده سوخت ما چون مواد 
اولیه اش ارزان است، انگیزه ای ندارد که سوخت سالم 
تولید کند و می گوید من در همین گازوییل لیتری 
1۰۰ تومان ضرر می کنم. ما باید سیاســت هایمان را 
عوض کنیم. جهان با یک عقلی به جایی رسیده است 
ما که از جای دیگری نیامده ایم. جهان به این نتیجه 
رســیده خودرو با کیفیت خوب و ســوخت خوب با 
قیمت مناســب ارائه شود و ما به التفاوتش از قیمت 

سوخت تأمین شود.
وی تأکید کرد: باید ببینیم کشور ما چقدر ظرفیت 
و توان دارد. آیا می خواهیم حیات کشور صرفاً تا پنج 
سال ادامه داشته باشد؟ اینکه بخواهیم به هر قیمتی 
در همه چیز خودکفا باشیم شدنی نیست. پتانسیل 
کشور اندازه ای دارد. باید با گفت وگو درباره پایداری 

منابع و توان سرزمینی کشور مسائل را حل کنیم.
کلانتری با  اشــاره به اصلاح قیمت نان از سوی 
دولت احمدی نژاد ابراز داشت: این مسئله باعث شد 
نان جای خــوراک دام را نگیرد و مصرف گندم پنج 
میلیون تن کاهش یافت. باید مصارفمان را پایدار کنیم.

پروژه حفاظت
 از یوزپلنگ ایرانی ادامه می یابد

حمید ظهرابی معاون محیط طبیعی ســازمان 
محیط زیست نیز در این نشست خبری در پاسخ به 
پرسشــی درباره سرنوشت پروژه بین المللی حفاظت 
از یوزپلنگ آســیایی پس از بازداشــت فعالان این 
پروژه، گفت: حفاظت از یوزپلنگ آسیایی یک پروژه 
بین المللی با UNDP بوده اســت. شــرکت میراث 
پارســیان به عنوان همکار این پروژه وارد شده بوده 
است. بنابراین سرنوشت میراث پارسیان ارتباطی به 

سرنوشت پروژه نخواهد داشت.

رئیس  سازمان محیط زیست:

اشکالات شورای نگهبان 
به موافقتنامه پاریس وارد است

استاد برجسته درس خارج حوزه با ارزیابی 
عملکرد مســئولان درباره تحقق شعار سال، 
انجام می شــد  اگر واقعا حرکت جدی  گفت: 
گریبان جامعه  اقتصادی   از مشکلات  بسیاری 

ما را نمی گرفت.
به گزارش رسا، این مرجع تقلید در دیدار جمعی 
از فعالان فرهنگی در مشهد مقدس با ارزیابی عملکرد 
مســئولان درباره تحقق شعار سال، گفت: توقع این 
بود که مسئولان از شــعار و جلسه خارج می شدند 
و به صورت انقلابی و جهادی شــعار مهم ســال را 
محقــق می کردند. وی افزود: اگر واقعا حرکت جدی 
انجام می شد، بسیاری از مشکلات اقتصادی  گریبان 
جامعه ما را نمی گرفت، امروز وضعیت معیشت مردم 
انسان را شرمنده می کند، ما نامه های فراوانی از اقشار 
مختلف اعم از فرهنگیان، کارگران و کشاورزان داریم 

که گله مند هستند.
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم با بیان 
اینکه مســئولان باید به فکر اقشار کم درآمد باشند، 
اظهار داشت: مردم به گردن ما حق دارند، همین مردم 
مستضعف خون دادند، شهید دادند و انقلاب کردند که 
اگر به این ها توجه نشود و مردم ناراضی باشند ظلم 
است. آیت الله نوری همدانی با تأکید بر اینکه خدمت 
به مردم عبادت است، ادامه داد: امام سجاد)ع( فرمودند 
 اشرف و اعظم عبادت خدمت به مردم است، از این رو 
همه باید تمام همت خود را در این مسیر قرار دهند 

و از اختلاف طبقاتی جلوگیری کنند.
این مرجع تقلید با بیان اینکه خوی  اشرافی گری 
باید از مســئولان جمهوری اسلامی دور باشد، ابراز 
داشت: مسئولان باید با مردم چهره به چهره صحبت 
کنند و خود را به عنوان مسئولان اجرایی در معرض 

مردم قرار دهند.
استاد برجســته درس خارج حوزه علمیه قم با 
 اشــاره به وضعیت فرهنگی کشور، خاطرنشان کرد: 
وضعیت فرهنگی کشــور باید بهتر از این باشد چون 
فرهنگ قوام و نظام جامعه است، اگر فرهنگ درست 
باشد شناخت مشــکل و حل آن آسان تر است و در 
مقوله فرهنگ باید کار جهادی شــود. آیت الله نوری 
همدانی بیان داشت: تمام امور فرهنگی مانند تبلیغات، 
ســینما و تلویزیون باید هماهنگ با اسلام و انقلاب 
باشد، پیشرفت های بسیاری انجام شده و قابل مقایسه 
با گذشــته نیســت ولی نگرانی های هم وجود دارد. 
این مرجــع تقلید خطر فضای مجازی بدون نظارت 
و غیربومی را بســیاری جــدی ارزیابی کرد و گفت: 
مکرر حوزه به مســئولان تذکر داد ولی ظاهراً بنای 
بر حل مشکل نیست. وی افزود: عده ای هم به دنبال 
این هســتند که القا کنند حوزه با پیشرفت و فضای 
مجازی مخالف است در حالی که ما با فضای مجازی 
که از خارج هدایت می شــود و جامعه، دین و کانون 
خانواده را با ایجاد شبهه و دروغ هدف قرار می دهد و 

سبب آسیب های اجتماعی می شود مخالف هستیم.

آیت الله نوری همدانی:

 دولت شعار سال را عملی می کرد
 بسیاری از مشکلات  گریبان جامعه را نمی گرفت

دبیر مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، 
اســتیضاح های اخیــر در مجلــس را »اوج 

جناح گرایی« و »فاصله از مردم« ارزیابی کرد.
محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در صفحه اینستاگرام خود با  اشاره به استیضاح های اخیر 
در مجلس، نوشــت: پس از دهه اول انقلاب اسلامی، 
جناح های سیاسی در اداره کشور جان گرفتند. هرچه 
حضور جناح ها پررنگ تر شد، ارتباط دولت و مجلس با 

مردم کاهش یافت.
وی در همین باره تصریح کرد: استیضاح های اخیر، 
اوج جناح گرایی و فاصله از مردم را نشان داد و یک بار 

دیگر، زنگ خطر را برای مسئولان به صدا درآورد. خطر 
این اســت که اولاً جناح های اصولگرا و اصلاح طلب به 
یک طایفه سیاسی تبدیل شده و ثانیاً دولت و مجلس 
جناحــی، از دولت و مجلــس مردمی که در دهه اول 

انقلاب تشکیل شده بود، فاصله گرفته است.
به گزارش فارس، دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تاکید کرد: اداره کنندگان و فراکسیون های مجلس 
و نیز دولتمردان و مدیران کشور باید تصمیم بگیرند 
تا در سال آینده، جناح گرایی و منافع جناحی را که به 
مانعی بر ســر راه مردم تبدیل شده است، از پیش پای 

مردم بردارند. این بزرگ ترین عیدی به مردم است.

محسن رضایی:

استیضاح های اخیر اوج جناح گرایی 
و فاصله از مردم را نشان داد

رئیس مجلس شــورای اسلامی در نامه ای 
به رئیس جمهور، قانون بودجه سال 1397 کل 

کشور را ابلاغ کرد.
علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی در 
نامه ای به حسن روحانی رئیس جمهور، قانون بودجه 

سال 139۷ کل کشور را برای اجرا، ابلاغ کرد.
به گزارش تســنیم، طبق قانون، دولت موظف 
است، پیش از پایان سالجاری، آیین نامه های اجرایی 
قانون بودجه ســال 9۷ کل کشــور را تصویب و به 

بخش ها، برای اجرا، ابلاغ کند.

لاریجانی قانون بودجه 97 را به روحانی ابلاغ کرد

وزیر آموزش و پرورش گفت: امیداست در 
سال 97 موانع برپایي و اقامه نماز جماعت در 
مدارس را کاهش دهیم و آنگونه که درشأن 
نماز است اقامه نماز را در مدارس داشته باشیم.

به گزارش مرکز اطلاع رســاني وزارت آموزش و 
پرورش، سیدمحمدبطحایي در جلسه فصلي ستاد اقامه 
نماز وزارت آموزش و پرورش، گفت: در فضاي آشفته 
دنیاي امروز تنها چیزي که مي تواند ناجي جامعه به 
خصوص نوجوانان وجوانان از اضطراب و آســیب هاي 
اجتماعي شود نماز است، بنابراین اقامه نماز در مدارس 

بیش از پیش ضروري است.
بطحایي افزود: تاکنون آســیب شناسي خوبي 
صورت گرفتــه و موانع و مشــکلات اقامه نماز در 
مدارس نیز شناسایي شده است، اما متأسفانه آنچه 
تاکنون اتفاق نیفتــاده عمل به این راهکارها و رفع 

موانع مذکور است.
وی ادامه داد: ایجاد یک نظام رصد و پایش براي 
اقامه نماز در مدارس ضروري است تا از طریق این 
نظام، روند اجرایي نماز در مدارس دائماً رصد و میزان 
پیشرفت و یا عدم پیشرفت اقامه این فرضیه الهي ثبت 
شود و مدیران مربوطه نسبت به رفع موانع اقدام کنند.
وزیر آموزش و پــرورش با تأکید بر ایجاد نظام 

پایش و رصد تا 2۰ روز آینده، اظهار داشــت: نظر به 
اهمیت و ضرورت توجه بیش از پیش به امر اقامه نماز 
در مدارس، شــنبه اول هر ماه جلسه اي یک ساعته 
با هدف بررسي روند اجرایي اقامه نماز در وزارتخانه 

تشکیل مي شود.
بطحایی  گفت: مدرسه نیز بخشي از جامعه است، 
همانطور که مســاجد ما نیازمنــد تقویت و ترغیب 

نمازگــزاران به حضــور در نماز جماعت مي باشــد، 
مدارس نیز نیازمند ارائه برنامه هاي جدید براي ترغیب 

دانش آموز به اقامه نماز است.
به گفته وي، ترویج، توسعه و تقویت فرهنگ نماز 
از برنامه هاي در دستور کار این وزارتخانه در سال 9۷ 
خواهد بود و استفاده از تلویزیون تعاملي سینا یکي از 

راه هاي تحقق این برنامه است.

درس هایی که خروجی ارزشمندی ندارند 
حذف شوند

رئیس  ســتاد اقامه نماز نیز در این نشست گفت: 
تربیت دانش آموز با مدرک دیپلم و لیســانس بدون 
آنکه بنده خدا شده باشند فایده ای ندارد. درس هایی 
که خروجی و اثرگذاری ارزشــمندی ندارند را حذف 
کنید و زمــان را به امور مهم تر تربیتی همچون نماز 

اختصاص دهید.
به گزارش ایکنا، حجت الاسلام قرائتی با تأکید بر 
اینکه تربیت دیپلمه تارک الصلاه فایده ای ندارد، افزود: 
از هر چیزی می زنید و کم می کنید بکنید، اما از پول 
نماز نزنید، بلکه هزینه های صرف شــده برای برخی 
همایش ها و سمینارهایی که خروجی ندارد را نیز به 
موضوع نماز اختصاص دهید. وی با تأکید بر ضرورت 
هیجان بخشیدن به برنامه های مرتبط با نماز ادامه داد: 
به هم پیوســته بودن نماز و زکات گویای اهمیت این 
موضوع است. ما آمادگی داریم برای معلمان دوره های 

پاسخ به شبهات دینی برگزار کنیم.
رئیس ستاد اقامه نماز کشور، خطاب به وزیر آموزش 
و پرورش گفت: خودتان مســئول موضوع نماز باشید 
و هر ماه یک ســاعت زمان برای بررسی این موضوع 

اختصاص دهید.

وزیر آموزش و پرورش:

در دنياي آشفته امروز تنها ناجي دانش آموزان از آسيب هاي اجتماعي نماز است

طرح 6 گانــه هیئت اندیشــه ورز خبرگان و 
کارگروه های 6گانه  آن پس از تشکیل این هیئت در 

چهارمین اجلاسیه خبرگان مشخص شدند.
پــس از تصویب طــرح دوفوریتی تشــکیل هیئت 
اندیشه ورز مجلس خبرگان رهبری در چهارمین اجلاسیه 
خبــرگان، 1۰ عضو این هیئت با رأی نمایندگان مجلس 

خبرگان انتخاب شدند.
جزئیات وظایف و طرح 6گانه که تحقق آن به عهده 

هیئت اندیشه ورز گذاشته شده است، به این شرح است:
1- رصــد و دیده بانی کلان در مســیر تحقق اهداف 

انقلاب اسلامی
2- ارزیابی کلان راهبردی پس از رصد

3- ترسیم وضعیت موجود پس از 39 سال
۴- ترسیم وضعیت مطلوب

۵- تبیین گفتمان انقلاب اســلامی و گفتمان سازی 

جهت هدایت افکار عمومی
6- مطالبه گری از قوای سه گانه و دستگاه های کلان 

نظام در قالب مطالبه گری کلان 
به گزارش فــارس، همچنین 6 کارگروه ذیل هیئت 
اندیشه ورز برای پیگیری این موارد شامل کارگروه های دین 
و فرهنگ، سیاست، اقتصاد، اجتماعی، علمی و فناوری و 
 ـقضایی به عنوان زیرمجموعه های هیئت اندیشه ورز  حقوقی 

مشخص شدند.
بــه گــزارش فــارس، بــر پایــه این خبــر عباس 
بوشهری، ســیدابراهیم  کعبی، سیدهاشــم حســینی 
رئیســی، عبدالمحمود عبداللهی، محسن قمی، محمود 
محمدی عراقی، محســن محمدی اراکی، قربانعلی دری 
نجف آبادی، محمدهادی عبدخدایی و ابوالقاسم وافی به 
عنوان اعضاء هیئت اندیشه ورز مجلس خبرگان رهبری، 

انتخاب شدند.

طرح 6گانه »هیئت اندیشه ورز خبرگان« و کارگروه 6گانه  آن مشخص شد رئیس  سازمان عقیدتی سیاسی ارتش گفت: 
ملتی که نتواند نسل جدید خود را با افتخارات 
نسل گذشته پیوند دهد، گذشته خود را از دست 
خواهد داد و باید منتظر مرگ سیاسی و اجتماعی 

ذلت بار باشد.
حجت الاسلام والمسلمین عباس محمد حسنی 
رئیس  ســازمان عقیدتی سیاســی ارتش در همایش 
»ره آورد ســرزمین نور« که در اردوگاه شهید باکری 
خرمشهر برگزار شد، گفت: اهمیت راهیان نور کمتر از 
دفاع مقدس نیست و ما مکلفیم فرهنگ ایثار و شهادت 

را حمایت کنیم و آن را ترویج دهیم.
وی افزود: راهیان نــور برکات فردی و اجتماعی 
زیادی داشــته است که یکی از آنها، زنده نگه داشتن 

یاد و خاطره شهداست.
نماینده ولی فقیه در ارتش با  اشاره به فرمایشات 
مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه »زنده نگه داشتن 
یاد وخاطره شهدا وفضیلت آن کمتر از شهادت نیست«، 

تصریح کرد: اگر راه و یاد شــهیدان زنده نگه داشــته 
نشود، دستاوردهای شهدا هدر می رود، لازمه ماندگاری 
دستاوردهای ایثارگران، شهدا، آزادگان و رزمندگان این 
است که فرهنگ شهادت زنده و همواره الهام بخش باشد، 

چرا که شهدا مظهر حقیقی اقتدار ملی ما هستند.
وی تصریح کرد: شهدا تضمین کننده آبرو و عزت 
ما هستند و در بستر راهیان نور است که می توانیم یاد 
و خاطره کسانی که عزت، استقلال و آبروی ما را حفظ 

کردند، زنده نگه داریم.
محمدحسنی گفت: شهیدان ما از جنس شهیدان 
کربلا هستند، همانگونه که مکلفیم هرسال یاد شهدای 
کربلا را زنده نگه داریم، مکلف هستیم روز به روز، سال 
به سال و نسل به نسل فرهنگ دفاع مقدس را گسترش 

دهیم تا انقلاب پویاتر و پایاتر مسیرش را ادامه دهد.
وی با تاکید بر اینکه اگر شــهدای کربلا نبودند، 
خبری از اسلام نبود و آثاری از اسلام نمی ماند، افزود: 
اگر شهیدان جنگ تحمیلی که از سرور و سالار شهیدان 

الهــام گرفته بودند، وجود نداشــتند، از ایران خبری 
نمی ماند، ما ایران اسلامی، عزت، استقلال، شرف ملی 
و بزرگی خود در جهان را مدیون شهدا هستیم و لازم 

است جوان های عزیز ما با این فرهنگ آشنا شوند.
رئیس  سازمان عقیدتی سیاسی ارتش، بسترسازی 
برای بیان مفاهیم دفاع مقدس را از دیگر برکات راهیان 
نور دانست و بیان کرد: در برابر نسل پرسشگر جوان ما 
و درباره چرایی جنگ که آن را ندیده اند باید پاسخگو 
باشــیم که در این خصوص ضروری است جنگ برای 
آنان تفسیر شود تا بدانند چرا جنگ به ما تحمیل شد 
وچگونه ما در عین غربت، قدرتمندانه توانستیم از دین 

و ناموس خود دفاع کنیم.
وی با بیان اینکه مقــام معظم رهبری فرمودند: 
بدون تبیین و تبلیغ رسا و جذاب، قطعا هیچ فکری و 
اندیشه ای توفیق رواج پیدا نخواهد کرد، شهدا عملا کار 
بزرگی انجام دادند واین کار بزرگ را باید تبیین کرد، 
گفــت: راهیان نور این برکت را دارد که ابعاد مختلف 

دفاع مقدس تببین شود، چرا که بعضی ها در پی تحریف 
تاریخ افتخارآمیز دفاع مقدس هستند و ما همانگونه که 
مکلفیم فرهنگ عاشورا به دست فراموشی سپرده نشود، 
وظیفه داریم نگذاریم موضوع دفاع مقدس نیز فراموش 
شــود و کسی هم جرات نکند این ارزش های آسمانی 

آفریده شده را تحریف کند.
به گزارش روابط عمومی ارتش محمدحسنی خاطر 
نشان کرد: راهیان نور این بستر را در اختیار نخبگان 
جامعه قرار داده اســت تــا فرهنگ دفاع مقدس را به 
نسل جوان منتقل کرده و از توطئه شومی که به دنبال 

فراموش کردن دفاع مقدس است جلوگیری کنند.
نماینده ولی فقیه در ارتش در پایان، آشناسازی 
نسل جوان با زوایای پنهان و آشکار دفاع مقدس را از 
برکات دیگر راهیان نور دانست و تصریح کرد: ملتی که 
نتواند نسل جدید خود را با افتخارات نسل گذشته پیوند 
دهد، گذشته خود را از دست خواهد داد و باید منتظر 

مرگ سیاسی و اجتماعی ذلت بار باشد.

نماینده ولی فقیه در ارتش:

زنده نگاه داشتن یاد و خاطره شهدا از برکات فردی و اجتماعی راهیان نور است


